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PROTOKÓŁ  Nr VIII/2015 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 25 września 2015 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1010, zakończono o godz. 1325. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
3. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg 
załączonych list obecności. 
 
Przed rozpoczęciem Sesji zostały wręczone nagrody laureatom XV edycji 
ogólnopolskiej kampanii profilaktycznej „Zachowaj Trzeźwy Umysł”. Gmina Manowo 
otrzymała Złoty Certyfikat za aktywne działania na rzecz profilaktyki.  
W ramach  kampanii na terenie naszych szkół zostało przeprowadzonych 6 
konkursów indywidualnych. Wśród laureatów wybranych spośród tysięcy autorów 
nadesłanych z całej Polski prac znaleźli się również uczniowie naszych szkół.  
Uczennica szkoły podstawowej w Boninie, Lidia Kawalec została laureatką nagrody 
głównej tegorocznej edycji kampanii. Lidka wygrała laptopa w konkursie „Warto 
pomagać”, którego odebrała 23 września br. w Centrum Olimpijskim w Warszawie.  
W gronie laureatów znaleźli się również: 

- Aleksandra Bilska ze szkoły podstawowej w Boninie nagrodzona w 
konkursie „Warto pomagać”, 

- Amelia Jachimowska ze szkoły podstawowej w Rosnowie również otrzymała 
nagrodę w konkursie „Warto pomagać”, 

- Oliwia Sakowska ze Szkoły Podstawowej w Rosnowie została nagrodzona w 
konkursie „Zdrowe zagranie”, 

- Patryk Kaniewski z Gimnazjum w Manowie nagrodzony w konkursie „Warto 
pomagać”. 

Wyrazy uznania i wyróżnienie Złotym Certyfikatem Kampanii zostały skierowane do 
Dyrektora Gimnazjum w Manowie, Krzysztofa Puściana, za szczególne 
zaangażowanie w kampanię, poprzez coroczne organizowanie na terenie gimnazjum 
festynu profilaktycznego pod hasłem „Zachowaj Trzeźwy Umysł”. 
 

 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia VIII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 11 
radnych. 
 

Spóźnienia: 
- radna Sylwia Krępeć (godz. 10.25), 
- radna Grażyna Góral (godz. 10.48), 
- radny Leszek Kondrat (godz. 10.42), 
- radny Stanisław Turowski (godz. 11.00). 
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Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Do porządku obrad uwag nie wniesiono. 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu VI Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Interpelacje i zapytania. 
8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Sprawozdanie z działalności placówek oświatowych w roku szkolnym 

2014/2015 oraz stan przygotowań do nowego roku szkolnego. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 2015 
roku, 

b) zmian w budżecie gminy na 2015 rok, 
c) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy 

Manowo dla części wsi Bonin w obrębie Bonin dla jednostek 18U,MN/EC 
oraz 19U/MN, 

d) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 
wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w gminie Manowo dla 
jednostki A-1RU/RM, 

e) uchwalenia „Planu Gospodarki Niskoemisyjnej w Gminie Manowo na lata 
2015 -2020”, 

f) opłaty targowej, 
g) sprzedaży nieruchomości, 
h) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami kolejnej 

umowy najmu lokalu użytkowego – Ośrodka Zdrowia w Rosnowie, 
i) opłaty miejscowej, 
j) wysokości stawek podatku od nieruchomości, 
k) wysokości stawek podatku od środków transportowych, 
l) określenia metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty, 
m) opłat za zajęcie pasa drogowego dróg gminnych na cele niezwiązane z 

potrzebami ruchu drogowego, 
n) regulaminu dostarczania wody i odbioru ścieków na terenie Gminy 

Manowo, 
o) określenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych i 

niepublicznych przedszkoli oraz innych form wychowania przedszkolnego 
prowadzonych przez osoby prawne  inne niż jednostka samorządu 
terytorialnego lub osoby fizyczne na terenie Gminy Manowo oraz trybu i 
zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania, 

p) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
q) wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Koszalinie,  

3. Wolne wnioski i informacje. 
4. Odpowiedzi na interpelacje. 
5. Zakończenie. 
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Ad.I.2. Przyjęcie protokołu VII Sesji Rady Gminy      
Protokół VII Sesji Rady Gminy przyjęty został 11 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 27 czerwca odbyła się impreza nad Jez. Skocznia w Wyszewie– Noc 
Świętojańska. 

� 3, 10, 17 i 31 lipca pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 6 sierpnia brałem udział w uroczystości wręczenia medali za długoletnie 

pożycie małżeńskie Państwu Bogusławie i Alfredowi Betlej z Rosnowa. 
� 7, 14, 21 i 28 sierpnia pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 4, 11 i 18 września pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 5 września brałem udział w Dożynkach Gminnych w Wyszewie. 
� 18 września odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy. 
� 18 września uczestniczyłem w spotkaniu z okazji Dnia Ciepłownika w 

Rosnowie. 
� 19 września w Boninie odbyła się impreza pn. Święto Pieczonego Ziemniaka. 

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Realizacja inwestycji – obecnie realizujemy jedną inwestycję (chodnik w Boninie).  

Zdecydowaliśmy, że będziemy ją realizowali za pomocą własnych sił i środków. 
W grupie pracowników mamy jednego dobrego fachowca. Jestem przekonany, że 
ta robota będzie dobrze wykonana. Przez pierwsze miesiące Ci pracownicy 
kosztowali nas miesięcznie 100 zł (pracownicy zatrudnieni w ramach robót 
publicznych i staży). We wrześniu ta relacja się zmieni, ale i tak będzie się nam 
to opłacało. W ramach tej inwestycji zakupiliśmy sprzęt, który będziemy mogli 
wykorzystać w następnych latach. Niektóre chodniki budowane 20 lat temu 
wymagają remontu. Mamy już swoją zagęszczarkę i urządzenia do cięcia 
polbruku, które zostaną wykorzystane do prac remontowych. 
Również Rady Osiedla i Rady Sołeckie wykonały w tym okresie wiele drobnych 
inwestycji na terenie swoich miejscowości (np. nowe wiaty, chodniki).  
Musimy zaplanować projekty dla dwóch inwestycji, które będą realizowane w 
obecnej kadencji. Projekty powinny być gotowe w momencie ogłoszenia przez 
Marszałka naboru. Obawiam się, że środki na drogi gminne będą niewielkie i nie 
będzie drugiego naboru, dlatego musimy w nim uczestniczyć. Jedną z tych 
inwestycji będzie droga gminna w Boninie (od krzyża do Intermetalu oraz w 
prawo do fabryki tacek). Są tam dwa duże zakłady – Intermetal, który zatrudnia 
ok. 65 osób oraz fabryka tacek (powstały tam 2 duże hale). My musimy stworzyć 
warunki do rozwoju tym zakładom. Drugą inwestycją będzie droga alternatywna 
– ścieżka rowerowa do Kretomina. Realizację przewidujemy w latach 2017-2019 
– czyli w okresie dostępności do środków unijnych. Jest to inwestycja w ramach 
ZIT. 

� W najbliższych kilkunastu dniach będziemy porządkowali sprawy dotyczące 
oświetlenia w poszczególnych miejscowościach. Część interpelacji w tych 
sprawach została zrealizowana w okresie wakacyjnym.  
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� Prowadziliśmy negocjacje ze Starostą w sprawie utrzymania chodników przy 
dogach powiatowych. Pierwsza propozycja Starosty wynosiła 2.000 zł dla gminy 
Manowo za roczne utrzymanie porządku. Podpisałem porozumienie na 15.000 zł 
za utrzymanie chodników przy drogach powiatowych oraz zabezpieczenie ze 
strony powiatu środków do posypywania chodników (mieszanka solno-
piaskowa). Porozumienie nie obejmuje koszenia poboczy przez gminę Manowo.  

� Wspólnota Mieszkaniowa w Manowie zwróciła się z prośbą o realizację wspólnego 
przedsięwzięcia – remontu wodociągu na osiedlu leśnym. Jesteśmy skłonni 
partycypować w kosztach. Wodociąg jest awaryjny, ma dużo „lewych” ujęć i 
chcemy to wszystko uporządkować. Jeśli Wspólnota się do tego dołoży, to 
będziemy się starali zaplanować ten wydatek w budżecie na rok 2016. 

� Sprawa wody w Grzybnicy została pozytywnie załatwiona. Podpisaliśmy umowę 
ze spółką w Białogardzie. Kupujemy wodę po cenach hurtowych. Musimy w 
najbliższym okresie zastanowić się nad Grzybniczką.  

� Woda w Wiewiórowie – byłem zaniepokojony informacjami od Sołtysa, że 
mieszkańcy mają problem z wodą. Po rozmowach okazało się, że mieszkańcy nie 
mieli ujęć wody. Były studnie na głębokość 3-5 m i dlatego wody zabrakło. Mieli 
wodę mieszkańcy, którzy czerpali wodę z ujęć wodnych na głębokości kilkunastu 
metrów. Jeśli będzie taka potrzeba, to musimy się zastanowić, które rodziny 
moglibyśmy wesprzeć w pogłębieniu tych studni.  

� Rozmawiałem kilka dni temu z p. Adamem Dropem – Nadleśniczym 
Nadleśnictwa Manowo, który w przyszłym roku planuje realizacje inwestycji 
drogowej między Wyszeborzem a Wyszewem. Droga będzie wykonana z płyt 
jumbo. 

� Musimy bardzo mocno zredukować Straż Gminną. Zostanie 2 strażników 
gminnych. Z pozostałymi osobami musimy się rozstać. Jestem już po rozmowach 
z p. Komendantem, które doprowadziły do podpisania ugody. W październiku p. 
Komendant złoży rezygnację z pracy (okres wypowiedzenia i odprawa),  
natomiast pozostałym pracownikom w poniedziałek zostaną wręczone 
wypowiedzenia. Jeśli będę mógł, postaram się pomóc tym osobom w znalezieniu 
pracy. Jest to dla mnie sytuacja bardzo nieprzyjemna.  

� Bonin i ewentualny zakup mieszkań – z inicjatywy kierownika p. Sławomira 
Wróbla odbyło się spotkanie, na którym zaproponował odkupienie od Instytutu 
części budynku w byłym biurowcu po cenach preferencyjnych. Wycena tej części 
budynku opiewała na kwotę 1.000.000 zł, natomiast cena dla gminy Manowo – 
ok. 500.000 zł. Na chwilę obecną mamy jedno mieszkanie na osiedlu leśnym. 
Chciałbym z Państwem porozmawiać o ewentualnym wykupie na posiedzeniu 
Komisji. Sprzedalibyśmy to mieszkanie (ok. 140.000 - 150.000 zł) i 
otrzymalibyśmy 170.000 zł z Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa na 
zakup lokali na mieszkania komunalne i socjalne, a pozostałą cześć 
musielibyśmy dołożyć. Po adaptacji tego obiektu mielibyśmy ponad 20 mieszkań. 
Budynek jest w dobrym stanie (z cegły).  

� Dziękuję wszystkim za udział w dożynkach gminnych i powiatowych – radom 
sołeckim, radom osiedla za wieńce i za stoiska. Szanowni państwo, może 
należałoby się zastanowić nad organizacją dożynek gminnych. Ja naliczyłem 5 
rolników. Może należałoby przyjąć inną formę – np. sponsoring dla kilku 
rolników przejazd na Polagrę do Poznania? To jest do przemyślenia. Taką 
sytuację obserwuję od kilku lat.  

� Na terenie gminy Manowo powstają nowe firmy. W Kretominie instaluje się firma 
Negro Angola (obróbka czarnego granitu). Druga firma powstaje na 
bomboskładzie. Również Państwo Pyrke przenoszą działalność ze Szczecinka do 
gminy Manowo. 
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Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  

 
 

Lp. Nr uchwały, 
Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. VII/44/2015 
26 czerwca 2015 

rozpatrzenia i zatwierdzenia 
sprawozdania z wykonania budżetu za 
2014 rok 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem i została opublikowana w 
Dzienniku Urzędowym 
Województwa Zach. 

2. VII/45/2015 
26 czerwca 2015 

zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego za 2014 rok 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem 

3. VII/46/2015 
26 czerwca 2015 

udzielenia Wójtowi Gminy Manowo 
absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za rok 2014 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem. 

4. VII/47/2015 
26 czerwca 2015 

zmian w budżecie gminy na 2015 rok 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem i została opublikowana w 
Dzienniku Urzędowym 
Województwa Zach. 

5. VII/48/2015 
26 czerwca 2015 

zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Manowo na lata 
2015-2026 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem. 

6. VII/49/2015 
26 czerwca 2015 

zmieniająca uchwałę w sprawie 
zarządzenia poboru podatków 
lokalnych, podatku rolnego i podatku 
leśnego oraz opłat za odbiór i wywóz 
śmieci w drodze inkasa, określenia 
inkasentów i wysokości wynagrodzenia 
za inkaso 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
RIO w celu zbadania zgodności z 
prawem i została opublikowana w 
Dzienniku Urzędowym 
Województwa Zach. 

7. VII/50/2015 
26 czerwca 2015 

zmieniająca uchwałę w sprawie zasad 
zwrotu wydatków poniesionych na 
świadczenia z pomocy społecznej 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem i 
została opublikowana w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Zach. 

8. VII/51/2015 
26 czerwca 2015 

uzgodnienia dotyczącego 
przeprowadzenia badań naukowych na 
pomniku przyrody – głazie 
narzutowym zlokalizowanym w okolicy 
miejscowości Grzybnica na terenie 
gminy Manowo 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

9. VII/52/2015 
26 czerwca 2015 

powołania zespołu opiniującego 
kandydatów na ławników 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

10. VII/53/2015 
26 czerwca 2015 

udzielenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
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 celu zbadania zgodności z prawem 

11. VII/54/2015 
26 czerwca 2015 

sprzedaży działki 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

12. VII/55/2015 
26 czerwca 2015 

zmieniająca uchwałę w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

13. VII/56/2015 
26 czerwca 2015 

udzielenia zgody na nabycie 
nieruchomości 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

14. VII/57/2015 
26 czerwca 2015 

sprzedaży prawa własności działki 
gruntu 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

15. VII/58/2015 
26 czerwca 2015 

wyrażenia zgody na dzierżawę cz. 
działek gruntu przez Gminę Manowo 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

16. VII/59/2015 
26 czerwca 2015 

wyrażenia zgody na zawarcie z 
dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

17. VII/60/2015 
26 czerwca 2015 

wyrażenia zgody na zawarcie z 
dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy 
 

Zrealizowana, została przesłana do  
Wojewody Zachodniopomorskiego w 
celu zbadania zgodności z prawem 

18. VII/4612015 
26 czerwca 2015 

udzielenia zgody na nabycie w drodze 
komunalizacji na rzecz Gminy Manowo 
nieruchomości stanowiącej własność 
Skarbu Państwa położonej w obrębie 
ewidencyjnym Manowo 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

19. VII/62/2015 
26 czerwca 2015 

zmieniająca uchwałę w sprawie zasad 
rozliczania tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć, 
zasad udzielania i rozmiaru obniżek, 
przyznawania zwolnień od obowiązku 
realizacji zajęć oraz tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 
dla nauczycieli  

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem i 
została opublikowana w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Zach. 

20. VII/63/2015 
26 czerwca 2015 

zmieniająca uchwałę w sprawie 
udzielenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

21. VII/64/2015 
26 czerwca 2015 

uchwalenia Gminnej Strategii 
Rozwiązywania Problemów 
Społecznych na lata 2014 – 2020 
 

W trakcie realizacji, została przesłana 
do  Wojewody 
Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
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Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Tomasz Padykuła:  
� Czy właściciel pałacu w Wyszeborzu zamierza inwestować w ten obiekt lub 

rozwinąć tam działalność gospodarczą? 
 
Radna Joanna Czerwiak:  

� Boisko do siatkówki – na jakim etapie jest ta sprawa?  
� Klub w Grzybnicy – proszę o skierowanie pracownika w celu przeprowadzenia 

oględzin, ponieważ przeciekająca woda powoduje zawilgocenie  i  puchnięcie 
futryn.  

� Lampa oświetleniowa na placu obok starego pałacu. 
 
Radny Michał Bamburak: 

� Dlaczego na okres wakacji zabrano z klubu opiekunkę świetlicy? Wyjaśnienie 
było takie, że na półkolonie za odpłatnością zapisało się tylko 4 dzieci. 
Opiekunka jest zatrudniona na etacie i powinna zwłaszcza w okresie wakacji 
tam być. 

� Droga do p. Rusina – po ostatnich opadach deszczu na posesji p. Rusina 
wszystko pływa (m.in. zwierzęta w oborze).  

� Wycięcie (wyfrezowanie) pni – czy zostanie to wykonane w tym roku? 
� Przyłącze wody – jest zaplanowane w budżecie jako inwestycja na ten rok. 

Czy będzie to zrealizowane? 
� Dożynki – nie podoba mi się to, że z naszych środków finansuje się Kościół. 

My musieliśmy dowieźć wieńce własnym środkiem w związku z 
oszczędnościami, natomiast słyszę, że ksiądz dostaje 1,5 tysiąca złotych w 
postaci zakupionych naczyń liturgicznych. W związku z tym mam mieszane 
uczucia. Konstytucja jasno mówi, że jest rozdział Państwa od Kościoła i 
chyba ksiądz odprawiając mszę dożynkową miał zwiększoną ilość ludzi, 
którzy dali na tacę. Czy my sobie możemy pozwalać na takie rzeczy? 
Gdybyśmy byli bardzo bogaci, to rozumiem, ale Konstytucja jest Konstytucją. 
Słyszymy, że nie ma środków na różne cele – a 1500 zł jest. Nie podoba mi się 
to.  

 
Radny Andrzej Ćwikliński: 

� Mieszkańcy boku nr 9 proszą o naprawienie nawierzchni drogi od strony 
bloku nr 1. 

� Droga do Lisowa – mieszkańcy proszą, aby przeprowadzić naprawę, która 
zabezpieczy drogę na dłużej niż kilka miesięcy. 

� Lampa m. blokiem 12 i 13 – nie świeci się. Pan Betlej prosi o usprawnienie tej 
lampy. 

� Dożynki – spotkałem się z propozycją, która również przypadła mi do gustu, 
żeby zamiast dożynek zorganizować imprezę promocyjną np. pod nazwą „Dni 
Manowa”. Przy okazji byłaby to promocja przedsiębiorców z terenu gminy.  

 
Radny Mirosław Pawlak:  

� Termomodernizacja – chciałbym wrócić do tego tematu. Uważam, że  mimo 
sytuacji finansowej ta inwestycja mogłaby być zrealizowana w przyszłym roku 
z korzyścią dla gminy. Chciałbym przypomnieć i prosić o przygotowanie 
dokumentacji, abyśmy w przyszłym roku mogli do tego przystąpić. Wydaje mi 
się, że w przypadku klubu i szkoły jest szansa, aby gmina osiągnęła 
oszczędności pomimo wkładu własnego. 

� Do gminy wpłynęło pismo, które składałem odnośnie do koncepcji 
wykorzystania i rewitalizacji plaży w Rosnowie. Czy w tej sprawie powstaje 
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już jakaś koncepcja i czy jest szansa na otrzymanie dofinansowania na ten 
cel? Proszę, aby p. Wójt poruszył kwestię dofinansowania oraz realizacji. 

� Zrodził się pomysł mieszkańców dotyczący karty dużej rodziny – proszę o 
zasięgnięcie informacji w Urzędzie Miejskim w Koszalinie czy jest szansa i czy 
rodzi jakieś koszty po stronie gminy – na przyłączenie się do karty dużej 
rodziny w Koszalinie. Chodzi o to, że są rodziny w naszej gminie, które 
korzystają z infrastruktury w Koszalinie (Aquapark, Kino, komunikacja 
miejska). 

 
Radny Andrzej Sokalski: 

� Lampa na ulicy Kościelnej – jest problem, ponieważ tamtędy chodzą dzieci do 
szkoły, a teraz szybciej robi się ciemno.  

� Chodnik na ulicy Kretomińskiej – należy w tej sprawie podjąć jakieś kroki.  
 
 
Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Tadeusz Mikulski – Sołtys Wyszeborza: 
� Dziękuję p. Agnieszce Gawrońskiej za załatwienie sprawy dotyczącej naprawy 

drogi do posesji nr 22. 
� Boisko w Wyszeborzu – wykonanie ogrodzenia.  
� Dziękuję mieszkańcom Wyszeborza za pomoc w budowie wiaty. Prosimy 

Wójta o dowiezienie tam ziemi, ponieważ chcemy zasiać trawę.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: witamy wśród nas p. senatora Piotra 
Zientarskiego, który w ramach Trybuny będzie chciał zabrać głos. 
 
Senator Piotr Zientarski: Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Wysoka Rado, 
Szanowni Państwo Sołtysi. Przyjechałem, ponieważ kończy się kadencja. Uważam, 
że obowiązkiem parlamentarzysty jest rozliczyć się z wyborcami i zdać 
sprawozdanie. Sprawozdanie znajduje się na mojej stronie internetowej, ale lepsza 
jest forma pisemna. Przygotowałem dla p. Przewodniczącego, Wójta, a także dla 
każdego z Sołtysów sprawozdania, które nie zawierają treści agitacji wyborczej. W 
związku z tym mogą znajdować się w urzędzie, ponieważ zawierają tylko treść 
dotyczącą poprzedniej kadencji (nie ma informacji o kandydowaniu, prośby o głos 
poparcia). (W tym momencie na prośbę senatora p. Andrzej Bieliński rozdał 
sprawozdania obecnym na sesji). Proszę, aby każdy sołtys wziął ze sobą paczkę 
sprawozdań (po 100 szt.). Sprawozdanie składa się z kilku części. Pierwsza część ma 
charakter ogólny – mówi o pewnych moich osiągnięciach, z których jestem dumny. 
Dziennik Gazeta Prawna, a także wszystkie statystyki Senatu i Sejmu plasują mnie 
na pierwszym miejscu jeśli chodzi o najaktywniejszego senatora. W Sejmie 
wystąpiłem 16 razy – czyli średnio więcej niż przeciętny poseł. Przewodniczyłem 
ponad 400 posiedzeniom komisji (samodzielnych i połączonych). Praca wielka, ale 
tego nie widać. Jest bardzo wiele inicjatyw – np. odszkodowania poszkodowanym w 
wypadku można wypłacać od razu bez oczekiwania na wyrok. Poza tym, myślę że 
sprawność postępowania sądowego będzie zupełnie inna – na podstawie reform, 
które wprowadziłem. Jeśli ktoś potrzebuje szczegółów, to możemy się spotkać i 
porozmawiać, bo to bardzo ciekawe rzeczy. Moja aktywność została zauważona. 
Niektórzy nawet mówią, że w Warszawie jestem bardziej znany niż w Koszalinie – bo 
ja w Warszawie jestem na pierwszych stronach gazet. Może przesadziłem, że na 
pierwszych stronach gazet, ale na żółtych stronach Gazety Prawnej jestem. Byłem 
dwukrotnie – w 2013 i 2014 roku – w gronie 50 najbardziej wpływowych prawników 
w Polsce jako jedyny senator, drugim z grona parlamentarzystów był minister 
Sprawiedliwości. To jest dla mnie duży zaszczyt. Aktywność moja – to 80% 
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przyjętych poprawek (w większości mojego autorstwa) przez sejm z 5000. To 
doświadczenie prawnicze jest niezbędne. W sprawozdaniu podaję również przykłady 
różnej działalności lokalnej. Organizuję różnego rodzaju wycieczki i spotkania. 5 
października będę miał w Sejmie wycieczkę szkolną z Postomina. Mam 17 gmin, w 
związku z tym nie sposób przedstawić wszystkich, którzy mają o mnie dobre zdanie, 
ale tak po cichu wiem, że Pan Wójt najgorszego zdania o mnie nie ma. Uważam, że 
moim obowiązkiem jest przedstawienie sprawozdania i jeśli Państwo sołtysi to 
rozkolportują na swoim terenie, to by było bardzo miło. W ostatnich dwóch 
tygodniach będę robił objazd wyborczy i jeśli byłaby z Państwa strony chęć  i 
potrzeba spotkania się np. w świetlicy wiejskiej bezpośrednio z ludźmi, to bardzo 
proszę.  
Na koniec – bardzo serdecznie dziękuję, bo do tej gminy przyjeżdżałem zawsze z 
wielką radością, jak do rodziny. Zawsze tu były bardzo miłe i serdeczne spotkania, 
za co Wam bardzo serdeczne spotkania.  
 
Radny Leszek Kondrat: gdyby został Pan wybrany senatorem, musi mi Pan załatwić 
jedną sprawę. Z Koszalina nie można dojechać do granicy z lawetą, bo trzeba 
zapłacić 3.000 zł kary. Jadąc do Niemiec, w Goleniowie jest pierwsza bramka, a 
kupić winietę można po minięciu dwóch kolejnych bramek. Jak się już tam dostanę, 
to trzeba wypełnić 8 kartek i złożyć 14 podpisów. 
 
Senator Piotr Zientarski: w tej kadencji nie jestem w stanie załatwić tego. W 
następnej kadencji mogę do ministra w tej sprawie się zwrócić. Do mnie przychodzą 
ministrowie z prośbą o inicjatywy ustawodawcze, o poparcie poprawek ustaw. W 
związku z tym mam kontakt bezpośredni, czego efektem będzie rozpoczęcie budowy 
obwodnicy w Szczecinku. Jest to materiał na interpelację senatorską do ministra 
infrastruktury. Minister musi mi odpowiedzieć w ciągu 30 dni. Jestem do dyspozycji 
ludzi i organizuję dyżury. Jeśli byłaby potrzeba specjalnego dyżuru dla ludzi – ja 
przyjadę, to zawsze deklarowałem.  
Serdecznie Państwu dziękuję. Chciałbym również zostawić Państwu sołtysom trochę 
małych plakacików – gdybyście byli tak uprzejmi i np. gdzieś w sklepie za szybą 
powiesili w swoich miejscowościach. Mam też baner – czy jest ktoś z Grzybnicy? 
Pani jest - czy byłaby możliwość powieszenia banneru w Grzybnicy? 
Radna - Joanna Czerwiak: myślę, że by była 
Dziękuję jeszcze raz wszystkim. Mam nadzieję, że będziemy współpracować w 
następnej kadencji. Myślę, że bardziej intensywnie, żeby wykorzystać wszystkie 
możliwości i wasze pomysły, a ja jestem do dyspozycji.  
(w tym momencie senator Zientarski wyszedł z sali) 
 
Jarosław Perczyński – strażnik gminny: Pan senator tutaj tak zabiega o głosy i 
mówił o swojej aktywności, ale niestety dzięki niemu ta ustawa fotoradarowa 
wchodzi w życie od 1 stycznia 2016 roku. W ostatnich dniach była podejmowana 
decyzja, czy Staż Gminna ma funkcjonować w naszej gminie, czy ma być 
zlikwidowana. Niektóre gminy podejmują uchwały o likwidacji straży, dlatego, że od 
1 stycznia straże nie będą mogły używać fotoradarów i nie będą dochodowe. Mam 
nadzieję, że kredyt zaufania, jakim Państwo nas obdarzyliście spłacimy w przyszłym 
roku. Za to serdecznie dziękuję. Nawiązując do ustawy, to okazuje się, że to kolejny 
bubel prawny przyjęty przez nasz Parlament – najpierw przez Sejm, a następnie 
przez Senat. W osobie p. senatora również, który był za tą ustawą. Ustawa ta nie 
pozwala na jednoznaczną interpretację przepisów, co do radarów. (w tym momencie 
na salę wszedł senator Zientarski). Jednak p. Senator jest – akurat odnoszę się do 
tematu radarów. Nazywam się Jarosław Perczyński – inspektor Straży Gminnej w 
Manowie i pełnię również obowiązki komendanta. Niedawno zapadła decyzja, że 
Straż w Manowie będzie nadal funkcjonować, jednak w wielu gminach w Polsce 
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straże będą likwidowane. Nawiązuję tu do aktywności p. Senatora i chciałbym 
podziękować w imieniu swoim, pracowników straży nie tylko naszej, ale w całej 
Polsce za tę ustawę antyradarową, która wchodzi w życie 1 stycznia 2016 roku. 
Eliminuje ona straże gminne z możliwości wykonywania kontroli za pomocą 
urządzeń stacjonarnych i mobilnych. Ustawa jest nieprecyzyjna i daje możliwość 
dowolnej interpretacji.  
 
Senator Piotr Zientarski: to ja zabiorę głos i od razu odpowiem na pewną złośliwość 
Pańską. Pan nie uczestniczył w mojej aktywności. Usiłowaliśmy zmienić ustawę w 
senacie, żeby pozostawić strażom gminnym stacjonarne radary. Zorganizowałem, 
razem z p. senator Sztark, która startuje z okręgu Kołobrzeskiego i z Wójtem Gminy 
Kobylica - Kulińskim, a także z szefem Straży w Białym Borze specjalne spotkanie. 
Następnie w Komisji uruchomiłem Wicemarszałka Wyrowińskiego – proszę 
zobaczyć, co mówiłem na Komisji i jaka była moja aktywność w tej sprawie. 
Posłowie większością głosów przyjęli tę ustawę. Co do aktywności – jeśli Pan będzie 
uprzejmy – można zobaczyć każdą Komisję i można się dowiedzieć, kto w imieniu 
straży działał. Jeśli Pan się wypowiada, to proszę żeby to było pogłębione o 
rzeczywistą działalność. Pan nie zna sprawy. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: dzisiaj jest to musztarda po obiedzie, ale ja będę 
napiętnował wszystkich posłów za rok, jak się coś wydarzy na terenie naszej gminy 
lub sąsiednich – w miejscach, gdzie były radary i zostały zlikwidowane. Od czasu 
wprowadzenia radarów w gminie Manowo nie było nawet stłuczki.  
 
Senator Piotr Zientarski: rzeczywiście powinny pozostać fotoradary – takie jest moje 
zdanie. Po prostu – populizm sejmowy dał znać. Senatorowie są bardziej niezależni i 
bardziej myślący i słuchający ludzi, ale tu była taka siła w sejmie, że nie byliśmy w 
stanie.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

� W okresie letnim mamy dodatkowych ludzi, którzy wykonują obowiązki 
palacza, ale również inne obowiązki wynikające z potrzeb naszej firmy 
(remonty, naprawy na terenie kotłowni i oczyszczalni oraz na terenie 
Rosnowa). Wykorzystanie tych osób pozwala na wygospodarowanie 
oszczędności w zakresie kosztów związanych z remontami i naprawami. 
Chciałbym podzielić się z Państwem pewnymi spostrzeżeniami i 
poinformować o wykonaniu pewnych zobowiązań, których podjąłem się na 
początku roku: 

o Elektrociepłownia jest bardzo dobrze przygotowana do sezonu 
grzewczego. Wszelkie założenia wynikające z potrzeb remontowych 
zostały wykonane - wykonano części ciśnieniowe z wymianą całego 
kotła (ponad 1,5 km przewodów ciśnieniowych w głównym kotle) oraz 
w części wymieniono układ ciśnieniowy w drugim kotle. Na dzień 
dzisiejszy są bardzo dobrze przygotowane dwa kotły. Jeden będzie 
remontowany w przyszłym roku. Został założony falownik dla 
oszczędności energii elektrycznej. Mamy przygotowany cały układ 
wylotowy pod względem konserwacji (został pomalowany oraz 
wymieniono skorodowane blachy). Zrealizowaliśmy założenia z  
początku roku – wymiana hydrantów na terenie Rosnowa, zostały 
wykonane wszystkie załamania (kanalizacja). Oczyściliśmy poletka z 
odpadów kanalizacyjnych (5 dużych przyczep). Została wymieniona w 
ramach reklamacji cała sieć energetyczna przy oczyszczalni. 

o Staramy się wspomóc osiedle Rosnowo w formie dbałości o estetykę 
(przy hydroforni dolnej dokonano nasadzeń, wyplantowano teren, 
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wymieniono ogrodzenie, teren jest monitorowany). Tam, gdzie 
przeprowadzamy remonty, staramy się zadbać o to, aby wykończenie 
ulic i trawników było poprawne (wyrównujemy krawężniki, 
dokonujemy nasadzeń, siejemy trawę, wymieniamy płyty asfaltowe na 
polbruk). 

 

Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla w Rosnowie:  
� Dziękuję p. Wójtowi i p. Ryszardowi Wojtyniakowi za uprzątnięcie terenu za 

garażami w Rosnowie. 
� W porządku obrad jest podjęcie uchwały na zawarcie kolejnej umowy z 

najemcami lokalu ośrodka zdrowia w Manowie. Chciałbym zapytać o 
budynek, który zakupiliśmy na cele ośrodka zdrowia. Już jest zrobiony 
projekt. Trzeba się nad tym tematem pochylić. Odkładanie tego w czasie 
niczemu dobremu nie służy. Proszę o precyzyjną odpowiedź.  

� W zamian dożynek proponuję turniej sołectw. Można do tego powrócić – 
oprócz stoisk będzie to również forma sportowej rywalizacji. 

 

Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: dziękuję p. Wójtowi za garaż. Jest już 
wykończony własnymi siłami i zapraszam na otwarcie.  
 
 
 
Ad.II.1. Sprawozdanie z działalności placówek oświatowych w roku szkolnym 
2014/2015 oraz stan przygotowań do nowego roku szkolnego 
Pani Monika Jarosik – inspektor ds. oświaty i zdrowia przedstawiła informację 
dotyczącą działalności placówek oświatowych w roku szkolnym 2014/2015 oraz 
stan przygotowań do nowego roku szkolnego: 
 
I. Organizacja placówek oświatowych 
W roku szkolnym 2014/2015 Gmina Manowo była organem prowadzącym dla: 2 
przedszkoli, 2 szkół podstawowych i 1 gimnazjum. 
Stan organizacji placówek w roku szkolnym 2014/2015 przedstawiony został w 
zestawieniu tabelarycznym (tab.1-3). 
 

Tabela1. Stan organizacji szkół podstawowych 
Lp. Szkoła Liczba 

oddziałów 
Liczba 

uczniów 
w tym: 

I  II III IV V VI 
1 Szkoła Podstawowa w 

Boninie 
 
7 

 
173 

 
48 

 
29 

 
28 

 
19 

 
25 

 
25 

2 Szkoła Podstawowa im.26 
Pułku Lotnictwa 

Myśliwskiego w Rosnowie 

 
 

10 

 
 

183 

 
 

31 

 
 

33 

 
 

29 

 
 

33 

 
 

25 

 
 

32 
 Razem: 17 356 79 62 57 52 50 57 

 
Tabela 2. Stan organizacji gimnazjum 

Lp. Szkoła Liczba 
oddziałów 

Liczba 
uczniów 

kl. I kl. II kl. III 

1 Gimnazjum  
w Manowie 

7 
 

135 44 51 
 

40 

 
Tabela 3. Stan organizacji przedszkoli 

Lp. Przedszkole Liczba 
oddziałów 

Liczba 
wychowanków 

1 Przedszkole Gminne w Boninie 5 117 
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2 Przedszkole Samorządowe w Rosnowie 4 88 
 Razem: 9 205 

 
W roku szkolnym 2014/2015 w stosunku do ubiegłego roku szkolnego sieć 
przedszkoli, szkół podstawowych i gimnazjum nie uległa zmianie. Sieć szkół i 
przedszkoli zabezpiecza potrzeby mieszkańców. Zmianie uległa natomiast liczba 
uczniów (znaczący wpływ na wzrost liczby uczniów szkół podstawowych miał 
obowiązek szkolny sześciolatków): 

1) zwiększyła się o 34 liczba uczniów w Szkole Podstawowej w Boninie, w Szkole 
Podstawowej im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie liczba uległa 
zwiększeniu o 3 uczniów. 

2) w Gimnazjum w Manowie  liczba uczniów zmniejszyła się o 14 dzieci. 
3) zmniejszenie o 14 dzieci w Przedszkolu w Boninie i o 9 dzieci w Przedszkolu 

w Rosnowie. 
Na terenie Gminy Manowo zameldowanych jest 291 dzieci w wieku 3-6 lat. Z liczby 
tej  192 objęto wychowaniem przedszkolnym w przedszkolach (13 dzieci uczęszcza 
do naszych przedszkoli  z terenu innych gmin). Ponadto na terenie Gminy 
funkcjonują dwa Ogniska Przedszkolne (ognisko w Wyszewie do czerwca 2015). 
Ogniska skupiają 17 dzieci w wieku 3-5 lat. Poziom uprzedszkolnienia w roku 
szkolnym 2014/2015 wynosił 72%. 
 
II. Stan bazy oświatowej 
Przedszkole Gminne w Boninie posiada cztery sale do zajęć z dziećmi, salę 
gimnastyczną oraz plac zabaw. Wyposażenie dostosowane jest do potrzeb dzieci w 
wieku przedszkolnym. Posiada bazę pomocy dydaktycznych rozwijających 
kreatywne działania i rozbudzających zainteresowania dzieci (księgozbiór, 3 
komputery, projektor multimedialny, odtwarzacz DVD, ksero). 
 

Przedszkole Samorządowe w Rosnowie posiada cztery sale do zajęć z dziećmi, salę 
gimnastyczną wyposażoną w miękki sprzęt sportowy, kosze do koszykówki, 
drabinki, plac zabaw, salę audiowizualną ze sprzętem DVD i projektorem, 
księgozbiór oraz zbiór trwałych pomocy dydaktycznych służących pracy z dziećmi. 
 

Szkoła Podstawowa w Boninie posiada sześć sal lekcyjnych, wyposażoną salę 
komputerową, salę gimnastyczną, świetlicę, bibliotekę, pokój pedagoga. W szkole do 
dyspozycji uczniów jest 19 komputerów, telewizory, DVD, kino domowe, projektor 
multimedialny. 
 

Szkoła Podstawowa im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie - posiada 13 
sal lekcyjnych, salę do logopedii i zajęć korekcyjno-kompensacyjnych, 2 sale 
gimnastyczne (w tym 1 do zajęć z gimnastyki korekcyjnej), świetlicę wyposażoną w 
sprzęt z ,,Radosnej Szkoły’’, bibliotekę, 2 boiska szkolne oraz ogród i sad. Do 
dyspozycji uczniów jest 13 zestawów komputerowych, DVD, projektor 
multimedialny, telewizory, zestaw kina domowego. 
 

Gimnazjum w Manowie posiada osiem sal lekcyjnych (w tym pracownię chemiczną i 
fizyczną), salę komputerową na 20 stanowisk, salę gimnastyczną , świetlicę, 
bibliotekę multimedialną oraz siłownię. W szkole dostępne dla nauczycieli i uczniów 
są komputery, tablice interaktywne, rzutnik, kamera video, odtwarzacz DVD. 
  
W roku szkolnym 2014/2015 z rezerwy subwencji oświatowej obie szkoły 
podstawowe otrzymały 61 556,00 zł na sprzęt szkolny i pomoce dydaktyczne dla 
świetlic szkolnych oraz doposażenie sal do nauki dla dzieci sześcioletnich. 
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IV. Pracownicy gminnych placówek i system doskonalenia zawodowego 
 

Tabela 4. Poziom zatrudnienia w placówkach oświatowych (w przeliczeniu na pełny etat) 
Placówka Ogółem w tym: 

administracja obsługa nauczyciele 
Przedszkole Gminne  

w Boninie 
14,74           0 4,62 

 
10,12 

Przedszkole Samorządowe  
w Rosnowie 

15  1 7 7 

Szkoła Podstawowa  
w Boninie 

15,70 1 2,87 
 

11,83 

Szkoła Podstawowa im.26 Pułku 
Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie 

20,5 
 

1 3,5 16 

Gimnazjum w Manowie 21 1 4 16 
Razem: 86,94 4 21,99 60,95 

 
    

Tabela 5. Wykaz nauczycieli wg stopni awansu zawodowego 
 Szkoła 

Podstawowa 
w Boninie 

Szkoła 
Podstawowa 
im.26 Pułku 
Lotnictwa 

Myśliwskiego 
w Rosnowie 

Gimnazjum 
w Manowie 

Przedszkole 
Gminne w 
Boninie 

 

Przedszkole 
Samorządowe 
w Rosnowie 

Razem 

Nauczyciel 
bez stopnia 

0 0 0 0 0 0 

Nauczyciel 
stażysta 

0 1 1 1 0 3 

Nauczyciel 
kontraktowy 

2 0 2 4 3 11 

Nauczyciel 
mianowany 

3 4 3 2 1 13 

Nauczyciel 
dyplomowany 

 

8 11 10 4 3 36 

Razem: 13 16 16 11 7 63 
 

W myśl art.70 a ustawy z dnia 26 stycznia 1982 r.-Karta Nauczyciela w budżetach 
organów prowadzących szkoły wyodrębnia się środki na dofinansowanie 
doskonalenia zawodowego nauczycieli w wysokości 1% planowanych rocznych 
środków przeznaczonych na wynagrodzenia osobowe nauczycieli. 
W ramach tych środków dofinansowuje się m.in.: 
1) organizację doradztwa metodycznego dla nauczycieli, 
2) organizację szkoleń, seminariów oraz konferencji szkoleniowych dla nauczycieli, 
3) przygotowanie materiałów szkoleniowych i informacyjnych, 
4) organizację warsztatów metodycznych i przedmiotowych, 
5) organizację doskonalenia zawodowego nauczycieli szkoły lub placówki, 
6) szkolenie rad pedagogicznych. 
W roku budżetowym 2014 wielkość środków przeznaczonych na doskonalenie i 
dokształcanie zawodowe nauczycieli w jednostkach oświatowych prowadzonych 
przez Gminę Manowo kształtowała się następująco, zgodnie z tabelą nr 6. 
Tabela 6. Nakłady (środki wykorzystane) na doskonalenie zawodowe nauczycieli w roku 
2014. 

Placówka 2014 r. 
1. Przedszkole Gminne w Boninie 3 245,39 
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2. Przedszkole Samorządowe w Rosnowie 1 221,07 
3. Szkoła Podstawowa w Boninie 4 925,00 
4. 
 

Szkoła Podstawowa im. 26 Pułku Lotnictwa 
Myśliwskiego w Rosnowie 

5 115,00 
 

5. Gimnazjum w Manowie 3 215,00 
 

V. Poziom nauczania  
Osiągnięcia uczniów są wynikiem nauczania i uczenia się. W znacznym stopniu 
zależą od zdolności i aspiracji, ale także środowiska rodzinnego. Badanie postępów 
edukacyjnych i osiągnięć uczniów może przybierać różne formy. Najczęściej są to 
sprawdziany wewnętrzne i zewnętrzne oraz konkursy przedmiotowe. 
 
SPRAWDZIAN  
Wyniki poszczególnych szkół podstawowych w sprawdzianie szóstych klas pokazuje 
tabela nr  7. 
 
Tabela 7. Wyniki szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Manowo 
Lp. Nazwa szkoły język 

polski 
matematyka Język 

angielski 
1. Szkoła Podstawowa w Boninie 73% 61,04% 77,58% 
2. Szkoła Podstawowa im.26 Pułku 

Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie 
 

72,51% 
 

62,36% 
 

81,92% 
3. Średnia powiatu 68,78% 56,14% 74,24% 
4. Średnia województwa 71% 58% 77% 
5. Średnia kraju 73% 61% 78% 

 
EGZAMIN GIMNAZJALNY - wyniki egzaminu przedstawia tabela nr 8 
 

Tabela 8. Wyniki egzaminu gimnazjalnego uzyskanego przez Gimnazjum w Manowie 
Kwiecień 2015 r. (OKE) 

 Klasa IIIA Klasa IIIB Wynik 
średni 
szkoły 

Średnia w 
powiecie 

Średnia w 
woj. 

Średnia 
w kraju 

Język polski 
 

Historia/WOS 

67,11% 
 

64,58% 

53,45% 
 

57,56% 

60,62% 
 

61,25% 

58,32% 
 

60,89% 

58,28% 
 

61,93% 

62% 
 

64% 
Matematyka 

 
Przedmioty 

przyrodnicze 

61,08 % 
 

54,93% 

49,36% 
 

50,75% 

55,52% 
 

52,95% 

42,97% 
 

45,90% 
 

45,13% 
 

47,98% 

48,00% 
 

50,00% 

Język angielski  
 
 

Język 
niemiecki  

76,25% 
 
 

100% 
 

58,02% 
 
 
- 

67,37% 
 
 

100,00% 

61,31% 
 
 

42,25 
 

65,69% 
 
 

56,76% 
 

67,00% 
 
 

57,00% 
 

 
Ogólne dane statystyczne dot. frekwencji, nagród, uczniów niepromowanych i 
poprawek przedstawia tabela nr 9 

 
Tabela 9. Dane statystyczne dotyczące nauczania 

 Szkoła 
Podstawowa  
w Boninie 

Szkoła Podstawowa im.26 Pułku 
Lotnictwa Myśliwskiego  

w Rosnowie 

Gimnazjum 
w Manowie 

liczba uczniów 173 183 135 
średnia liczba 24,71 18,30 19,29 
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uczniów na oddział 
ilość uczniów 

niepromowanych 
7 
 

10 9 

egzamin 
poprawkowy 

3 5 9 

nagroda wójta 4 4 4 
średnia szkoły 4,0 4,026 3,43 

frekwencja (w%) 93,07 91,09 84,37` 
 
 

VI. Zajęcia pozalekcyjne, konkursy, wydarzenia. 
Gimnazjum w Manowie realizuje dwa projekty przy współpracy z Europejskim 
Funduszem Rozwoju Wsi Polskiej: 

- program ,,Youngster’’ – język angielski dla uczniów klas trzecich, 
- program ,,Na własne konto’’ – podstawy ekonomii i przedsiębiorczości dla 

gimnazjalistów. 
Uczniowie gimnazjum uczestniczyli w różnych konkursach przedmiotowych i 
sportowych od szczebla gminnego, powiatowego, wojewódzkiego do ogólnopolskiego 
np. konkurs ,,Mistrzowie pięknego czytania’’, Gimnazjada Powiatu Ziemskiego w 
drużynowych biegach przełajowych w Polanowie’’,  Powiatowy Konkurs 
Informatyczny i wiele innych. Szkoła przygotowała bogatą ofertę zajęć 
pozalekcyjnych: zajęcia sportowe: piłka nożna, piłka siatkowa, tenis stołowy; Klub 
Młodych Odkrywców-zajęcia z fizyki; Klub Ekopogromcy-zajęcia z ekologii i biologii; 
koło geograficzne; koło Cogito-zajęcia z języka polskiego; koło matematyczne, koło 
języka niemieckiego; koło polonistyczne. 
  
Szkoła Podstawowa w Boninie  
Uczniowie szkoły brali udział w różnorodnych konkursach. W Turnieju piłki nożnej 
o Puchar Tymbarka, szkolna drużyna zajęła II miejsce.  
Najistotniejsze osiągnięcia uczniów: I miejsce Mikołaja Sitarka w Ogólnopolskim 
Konkursie Języka Angielskiego PANDA, II miejsce K. Poślednik i III miejsce S. Taibi 
w Ogólnopolskim Konkursie Plastycznym ,,Ciekawe miejsca w Polsce’’, V i VIII 
miejsce uczniów w Ogólnopolskim Dyktandzie Szkolnym. Uczniowie osiągali również 
liczne sukcesy w konkursach ekologicznych, fotograficznych, sportowych (III miejsce 
w powiecie w Turnieju Piłki Nożnej ORLIK 2012). 
Szkoła prowadzi wiele zajęć i kół pozalekcyjnych, np. koło języka angielskiego, 
Szkolne Koło Caritas, zajęcia plastyczne, konsultacje matematyczne, kółko 
polonistyczne, SKS, biblioterapia i zajęcia wyrównawcze. Uczniowie sprzedają 
gazety, zbierają puszki, baterie i kasztany. Aby wspomóc chore dzieci zbierane są 
nakrętki, dla Rodzinnych Domów Dziecka zbiera się makulaturę, a dla schroniska 
karmę dla psów i kotów. Część wypracowanych funduszy dzieci wykorzystały 
podczas wycieczek i wyjazdów na basen, do kina i teatru. Za swoją działalność za 
rok szkolny 2013/2014 szkoła uzyskała miano ,,Wiarygodnej Szkoły’’. 
 
Szkoła Podstawowa im.26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie  
W roku szkolnym 2014/2015 w szkole opracowano i wdrożono kilka programów, 
m.in.: ,,Szkoła Współpracy'', ,,Lotnictwo wspólną pasją młodzieży i dorosłych'', 
,,Ogrodowe szaleństwo''. 
Nauczyciele wraz z rodzicami przygotowali dla dzieci szereg imprez: pasowanie 
uczniów kl. I, Sprzątanie świata, Mikołajki, Jasełka i kiermasz Bożonarodzeniowy, 
Dzień Matki, święto lotnictwa, Dzień Patrona Szkoły i wiele innych.  
Uczniowie rozwijali swoje zainteresowania na zajęciach kół: artystyczny zapiecek, 
haftu, turystyczno-krajoznawcze, języka angielskiego, informatyczno-matematyczne, 
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zespół wokalny, teatralne, historyczne, Klub Młodego Projektanta, SKS, kulturalny 
tygiel, koło tabliczki mnożenia, SKO. Reprezentowali szkołę w różnorodnych 
konkursach np.: Mistrz Pięknego Czytania, XVIII Koszaliński Konkurs Poezji i 
Piosenki Lwowskiej, Wojewódzka Olimpiada Młodzieży w Zapasach, Mistrzostwa 
Powiatu Ziemskiego w tenisie stołowym, Międzyszkolny Konkurs Plastyczny ,,Barwy 
jesieni’’. 
W szkole zorganizowano warsztaty pomocy wychowawczej dla rodziców uczniów, 
wprowadzono dziennik elektroniczny Librus, zorganizowano liczne wycieczki. 
 
Przedszkole Gminne w Boninie  
Przedszkole realizuje programy: ,, Dziecięca Kraina Kreatywności'', ,,Optymistyczne 
przedszkole'', ,,Polskie Radio Dzieciom''. 
Przedszkolaki brały udział w wielu kampaniach m.in.: Zły dotyk, Cała Polska Czyta 
Dzieciom, Postaw na rodzinę, Klub Gaja, Akademia Zdrowego Przedszkolaka''. 
W placówce zbierano baterie, książki dla szpitala, zorganizowano pomoc dla Domu 
Samotnej Matki, współpracowano z hospicjum, sadzono las, zorganizowano ,,VII 
Korespondencyjne Mistrzostwa Polski w Kręceniu Bączkiem Matematycznym’’. 
 
Przedszkole Samorządowe w Rosnowie realizowało programy: ,,Nasze przedszkole’’, 
„Przyjaciele Zippiego’’, ,,Partnerskie Przedszkole’’, ,,Optymistyczne Przedszkole’’, 
,,Kubusiowi Przyjaciele Przyrody’’, ,,Optymistyczne przedszkole'', ,,Dziecięca Kraina 
Kreatywności”, ,,Kiedy śmieje się dziecko, śmieje się cały świat’’, ,,Przedszkolak pod 
osłoną parasola’’, ,,Pierwsze kroki w przedszkolu”, ,,Ekomalowanka’’, ,,Polskie Radio 
dzieciom''. 
Dzieci w przedszkolu miały możliwość uczestniczenia w koncertach muzycznych, 
zajęciach katechezy, zajęciach logopedycznych, rytmiki, języka angielskiego. 
Przedszkolaki licznie brały udział w konkursach: recytatorskim ,,Ewusie’’, 
ekologicznym ,,Ekomalowanka’’, ,,Ogólnopolskim konkursie literackim -Wesoła 
mama, radosna Hanka…'' (I miejsce), ,,Wiosenny turniej Przedszkolaków o Puchar 
Burmistrza Bobolic” (V miejsce). 
 
VII. Działania podejmowane przez jednostki oświatowe nakierowane na 
uczniów ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi. 
 

Przedszkole Samorządowe w Rosnowie 
W wyniku przeprowadzonych obserwacji i diagnozy dzieci, nauczycielki  rozpoznały i 
określiły zakres pomocy, której dzieci wymagały. Dla dzieci wymagających wsparcia 
zostały opracowane programy wspomagania i korygowania rozwoju dzieci. 
Następnie pracowano z nimi w trakcie bieżącej pracy w formie zajęć korekcyjno-
kompensacyjnych: logopedycznych i terapii pedagogicznej. W pierwszej półroczu 
wspomaganiem rozwoju objętych zostało 21 dzieci, w II - 22 dzieci. 
 

Przedszkole Gminne w Boninie 
W ramach organizowanej pomocy psychologiczno-pedagogicznej wszystkie dzieci 5 i 
6 letnie zostały przebadane pod względem logopedycznym. W ten sposób wyłoniono 
16 dzieci, które przez cały rok szkolny uczestniczyły w zajęciach logopedycznych. 
Jedna z nauczycielek zorganizowała pokazowe zajęcia logopedyczne dla wszystkich 
rodziców. 
Pięcioro dzieci uczestniczyło w zajęciach terapii pedagogicznej. Dwójkę dzieci i ich 
rodziny otoczono szczególną opieką. Dzieci uczęszczały na zajęcia wyrównawczo-
kompensacyjne.  
 

Szkoła podstawowa w Rosnowie 
W szkole były prowadzone zajęcia dla uczniów ze specjalnymi potrzebami 
edukacyjnymi: logopedyczne, socjoterapeutyczne, surdopedagogiczne, korekcyjne w 
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ramach godzin kartowych, rewalidacyjne oraz zajęcia dydaktyczno-wyrównawcze. 
Dzieci, które otrzymały orzeczenia z Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w 
Koszalinie, uczestniczyły w zajęciach, które miały niwelować ich deficyty. Na 
powyższe zajęcia uczęszczały również dzieci z opiniami oraz te, którym zajęcia miały 
pomóc w nadrobieniu i opanowaniu materiału dydaktycznego. We wszystkich 
klasach IV-VI uczniowie korzystali z zajęć dydaktyczno-wyrównawczych z j. 
polskiego, matematyki i j. angielskiego. W placówce w roku szkolnym 2014/2015 13 
uczniów posiadało opinie poradni psychologiczno-pedagogicznej, w tym 3 uczniów 
orzeczenie o potrzebie kształcenia specjalnego. 
 

Szkoła podstawowa w Boninie 
W szkole 29 uczniów posiada opinię poradni psychologiczno-pedagogicznej, w tym 2 
orzeczenie o potrzebie kształcenia specjalnego. Dla tych uczniów zostały 
zorganizowane zajęcia korekcyjno-kompensacyjne, logopedyczne, wyrównawcze oraz 
zajęcia terapeutyczne. Ważną rolę pełniły również rozmowy z psychologiem i 
pedagogiem szkolnym. Dla uczniów klas I-III przeprowadzane były zajęcia 
biblioterapeutyczne. 
 

Gimnazjum w Manowie 
W roku szkolnym 2014/2015 na terenie Gimnazjum w Manowie pomocą 
psychologiczno – pedagogiczna objętych zostało 24 uczniów o specyficznych 
potrzebach edukacyjnych, 

- 2 uczniów objęto zajęciami rewalidacyjnymi z powodu otrzymania orzeczenia  
o potrzebie kształcenia specjalnego, 

- 22 uczniów objęto zajęciami korekcyjno – kompensacyjnymi z powodu 
specyficznych trudności w nauce, 

- 19 osób objęto zajęciami dydaktyczno – wyrównawczymi (matematyka, 
polski, chemia, fizyka, język niemiecki). 

Zajęcia korekcyjno – kompensacyjne odbywały się raz w tygodniu z podziałem  na 
poszczególne grupy. 
Zajęcia dydaktyczno – wyrównawcze odbywały się raz w tygodniu z podziałem na 
przedmioty i poszczególne grupy. 
Zajęcia rewalidacyjne odbywały się indywidualnie po 1 godz.  dwa razy w tygodniu 
dla 1 z  uczniów,  a w przypadku drugiego ucznia 3 razy w tygodniu przez 38 
tygodni nauki. 
 
VIII. Nadzór pedagogiczny 
W roku szkolnym 2014/2015 w żadnej z placówek nie była przeprowadzana 
ewaluacja sprawowana przez kuratora oświaty.  
 
Dyskusja:  
Radny Tomasz Padykuła: gdzie są dyrektorzy szkół w dniu dzisiejszym? 
 
Monika Jarosik – inspektor ds. oświaty i zdrowia: dyrektorzy szkół są na szkoleniu. 
Szkolenie było zaplanowane dużo wcześniej i zostało opłacone. Pani Joanna Margraf 
była razem z dziećmi, które na początku sesji otrzymały nagrody. Gdyby została na 
dalszej części sesji, dzieci musiałby czekać.  
 
Radny Tomasz Padykuła: tendencja robi się taka, że na sesjach poświęconych 
oświacie nie ma dyrektorów szkół. Jakie jest stanowisko gminy dotyczące ilości 
uczniów w szkołach. W Boninie jest więcej o 34 dzieci, a w Rosnowie o 4. W Boninie 
już nie ma miejsca. Czy strona urzędowi widzi rozwiązanie tej kwestii? 
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Roman Kłosowski – Wójt Gminy: jest to bardzo trudny temat. Rozmawiałem na ten 
temat z p. Margraf – Dyrektorką SP w Rosnowie. Przez wiele lat pokutowała taka 
opinia, że nauczyciele są nieprzychylni dzieciom spoza Rosnowa. Na dzień dzisiejszy 
w SP w Rosnowie pracują tylko trzy nauczycielki z Rosnowa, pozostałe są z 
zewnątrz. Pani dyrektor jest z Koszalina. Próbowaliśmy różnych rozwiązań, żeby 
przekonać rodziców do posłania dzieci do Rosnowa. Większość rodziców (z 
Grzybnicy, z Wyszewa) tłumaczy, że im jest po drodze wysłać dzieci do Bonina. 
Argumentują również tym, że nie będą mieli kontaktu ze szkołą w Rosnowie – ale to 
jest nieprawdą, bo chcieliśmy zabezpieczyć dojazd na wywiadówki. Na 200 uczniów 
obecnych jest 30-40 rodziców na wywiadówkach. Możemy przyjąć uchwałą rady 
podział na obwody, ale to nic nie da, ponieważ rodzic zrezygnuje i będzie sam 
dowoził dziecko. My też mamy tę świadomość, że w Rosnowie jest duża szkoła i jest 
tylko ok. 200 uczniów, a w Boninie jest odwrotnie.  
 
Radny Tomasz Padykuła: będzie trzeba pomyśleć o stworzeniu lepszych warunków 
w szkole w Boninie – o powiększeniu szkoły.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: kiedyś SP w Boninie mieściła się tylko na parterze. 
Teraz ma również sale na I piętrze. Sądziliśmy w pewnym czasie, że technikum w 
Boninie będzie uszczuplone, ale byt im się poprawił i ta szkoła chyba będzie 
funkcjonowała. Nie jesteśmy w stanie pozyskać od nich dodatkowych pomieszczeń. 
Wójt Gminy Manowo był jedynym, który zabiegał o środki na budowę szkoły 
podstawowej. Marszałek Województwa nie przewidział żadnych środków na budowę 
szkół w województwie, ponieważ są tendencje do zamykania szkół.  
Możemy na ten temat dyskutować i zaprosić dyrektorów szkół.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: omawialiśmy już ten temat. Byli wszyscy 
dyrektorzy. Mówiliśmy, że po wakacjach powrócimy do tematu. Prosiłem dyrektorów 
o przemyślenie i propozycje rozwiązania tego problemu. Ta sprawa jest aktualna i 
odbędzie się spotkanie. Pani Monika Jarosik wyznaczy termin spotkania.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: nam bardziej by się opłacało zwiększyć środki na 
dowożenie, niż budować nową szkołę – bo możliwości lokalowe mamy. Rodzice 
szukają różnych argumentów (że szkoła w Boninie jest lepsza, itd. itd.). Szkoła w 
Rosnowie ma bardzo dobre warunki (szerokie ciągi komunikacyjne), dzieci są tam 
bardzo bezpieczne. W Boninie dzieci poruszają się jak w bunkrze. 
 
Monika Jarosik – inspektor ds. oświaty i zdrowia: nie jest tak, że my nie 
podejmujemy żadnych kroków. Uważam, że krzywda się nie dzieje – nie ma nauki 
zmianowej, dzieci się mieszczą, rodzice są zadowoleni, dzieci osiągają bardzo dobre 
wyniki w nauce – ale mamy świadomość, że w SP w Rosnowie jest więcej miejsca. W 
związku z tym podjęliśmy pewne działanie, bo problem zaczyna się już w 
przedszkolu. W Przedszkolu w Boninie nie ma wolnych miejsc, a w Rosnowie są. 
Postanowiliśmy, że będziemy dowozić dzieci 4-letnie tylko do Przedszkola w 
Rosnowie, pomimo że nie mamy takiego obowiązku. Uważamy, że dziecko 
uczęszczające do przedszkola w Rosnowie, zostanie również w szkole w Rosnowie. 
Pomimo ogłoszeń w gazecie, na stronach internetowych, dodatkowej opiekunki dla 
tych dzieci oraz wykonania telefonów do rodziców – tylko dwoje dzieci korzysta z 
dowozu.  
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: obecnie w SP w 
Boninie największym problemem jest brak sali gimnastycznej. Myślę, że rodzice są 
bardzo zadowoleni z tej szkoły. Szkoła ma bardzo duże osiągnięcia w nauce. Jeśli 
dzieci nie będzie więcej, to należałoby rozwiązać tylko problem sali gimnastycznej.  
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Krzysztof Puścian – dyrektor Gimnazjum w Manowie: z pewnymi ruchami należy się 
wstrzymać do wyborów parlamentarnych. Wiemy, jakie plany ma partia, która 
prowadzi w rankingach. Jeśli zrealizują swoje plany, to może w ciągu 2 lat 
zlikwidują gimnazja i sprawa się rozwiąże – dojdzie wtedy do innego podziału. 
Proporcja jest zachwiana, ale jedna i druga szkoła kształci dzieci w sposób bardzo 
dobry. Dyrektorzy wiedzą, że w demokracji nie da się przeskoczyć widzimisię 
rodzica. Żadne argumenty nie przemówią – żaden przymus, żaden obwód. Robię 
wszystko, co tylko w mojej mocy, aby jak najwięcej dzieci przyszło do Manowa, ale 
muszę się pogodzić z tym, że część rodziców i dzieci wybierze inne szkoły.  
Ze stereotypami walczy się pokoleniami i to jest bardzo dobry ruch gminy, że dowozi 
dzieci do Rosnowa i przyzwyczaja – jeśli od przedszkola będą chodzić do Rosnowa, 
to już tam zostaną.  
Jeśli chodzi o wyniki dydaktyczno-wychowawcze, to sięgnęliśmy gwiazd.  Mamy 6 
oddziałów (132 dzieci) – tj. najmniej w historii tego gimnazjum od 1999 roku. W 
najlepszym roku było 234 dzieci i 12 oddziałów.  
Dziękuję p. Stanisławowi Turowskim (klub piłkarski) za wsparcie naszej akcji. 
Udało się zebrać 2.700,00 na mural Gimnazjum w Manowie. Najbardziej wsparł 
akcję ks. proboszcz z Manowa.  
 
 
I przerwa – 1135 - 1212  
 
 
Ad.II.2. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu za I 
półrocze 2015 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Proszę 
Przewodniczącą Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii 
Komisji.  
Joanna Czerwiak – Przewodnicząca Komisji budżetu i Finansów: 
wykonanie wydatków oraz dochodów było na dosyć dobrym poziomie. 
Wykonanie dochodów w niektórych paragrafach mogłoby być lepsze. 
Wydatki wykonano w 97%, natomiast dochody w dużej mierze 
realizowane są w II półroczu, dlatego szczegółowo można się do tego 
odnieść na koniec roku. 
Radny Michał Bamburak: w dziale „rolnictwo” § 0770 jest 520.000 zł, 
a wykonano tylko 22.000 zł – to bardzo mało. W dziale „kultura i 
ochrona dziedzictwa narodowego” w § 6297 zaplanowano 325.000, a 
wykonano 0. W dziale „kultura fizyczna” § 2700 i 62957 jest bardzo 
małe wykonanie. Proszę o dwa zdania wyjaśnienia.  
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: kwota 520.000 zł to sprzedaż 
mienia. 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: w I półroczu, 16 kwietnia mieliśmy 
przetarg na 8 działek budowlanych po boisku w Manowie. Nie było 
chętnego do nabycia. Następny przetarg był w II półroczu. Na 
wykonanie niektórych działów) musimy poczekać do końca roku. 
Sprawozdanie za I półrocze jeszcze niczego nie wyjaśnia.  
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: w kulturze – to rozliczenia 
dotacji za stadion w Manowie. Część środków przyszła z Ministerstwa 
Finansów w ub. roku. Zaplanowane były jeszcze rozliczenia na ten rok, 
ale jeszcze nie ma wpływu.  
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Roman Kłosowski – Wójt Gminy: zapraszam po sesji Pana Michała do 
siebie do gabinetu, ponieważ nie mam przy sobie materiałów i nie 
mogę się dokładnie to tego odnieść.  
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/65/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) zmian w budżecie gminy na 2015 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr VIII/66/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Manowo dla części wsi Bonin w obrębie Bonin dla jednostek 
18U,MN/EC oraz 19U/MN, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/67/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kretomino w obrębie ewidencyjnym Kretomino w 
gminie Manowo dla jednostki A-1RU/RM, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/68/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) uchwalenia „Planu Gospodarki Niskoemisyjnej w Gminie Manowo 
na lata 2015 -2020”, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/69/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) opłaty targowej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/70/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

g) sprzedaży nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
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tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/71/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

h) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowymi najemcami 
kolejnej umowy najmu lokalu użytkowego – Ośrodka Zdrowia w 
Rosnowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/72/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

i) opłaty miejscowej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/73/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

j) wysokości stawek podatku od nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/74/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

k) wysokości stawek podatku od środków transportowych, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/75/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

l) określenia metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia stawki opłaty, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?  
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: od niedawna mamy dwóch 
operatorów. Jeden odbiera śmieci i wywozi na wysypisko oraz PGK, 
który utylizuje. W tym roku mamy straty. Operator wywożący śmieci 
nie segreguje ich, bo jemu się to nie opłaca (dodatkowe 2-3 osoby). My 
musimy za te odpady w Sianowie zapłacić większą kwotę.  
Bogumiła Wasilewska - Prezes SZM: po co mamy segregować śmieci,  
skoro Sianów odbiera jako zmieszane. 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: to nie jest tak do końca. My  
segregujemy papier, szkło i plastik, a pozostałe śmieci pakowane są  
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oddzielnie. Pracownicy p. Czopika dodatkowo te śmieci segregowali.  
Pan Czopik te odpady sprzedawał, a teraz się to nie opłaca i odwozi  
wszystko do Sianowa. Panu Czopikowi płacimy tylko za odbiór  
odpadów.  
Jan Prus Przewodniczący Rady: otrzymaliśmy dzisiaj na piśmie   
informację, ż której wynika, że w I półroczu 2014 r. płaciliśmy dla 
Ekosanu. W I półroczu 2015 roku jest już wymieniony Ekosan i PGK. 
Koszty wzrosły o ponad 30.500 zł. To jest wzrost o ponad 14%, stąd  
brakuje pieniędzy.  
Radny Leszek Kondrat: w roku 2016 na śmieci będziemy potrzebowali  
ok. 530.000 zł. Czy podwyżka pokryje koszty? 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: wystarczy.  
Radny Andrzej Sokalski: na czym polega kontrola ilości wywożonych 
 śmieci przez p. Czopika? 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: to jest monitorowane. Mamy ilość  
umów oraz informacje z Sianowa dot. ilości śmieci. Te dane są  
weryfikowane. Pani Agnieszka Gawrońska się tym zajmuje.  
Rany Janusz Sałek: jak p. Czopik może udowodnić, że przywiózł śmieci  
z gminy Manowo, a nie innej gminy? 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: przecież p. Czopik z tego nic nie ma.  
Nie płaci przecież za utylizację.  
Radny Leszek Kondrat: proszę, żeby dokładnie wytłumaczyć  
mieszkańcom na zebraniach wiejskich konieczność podwyższenia opłat 
za śmieci. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/76/2015, podjęta została 14 głosami za, 
przy 1 wstrzymującym się.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

m) opłat za zajęcie pasa drogowego dróg gminnych na cele 
niezwiązane z potrzebami ruchu drogowego, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/77/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

n) regulaminu dostarczania wody i odbioru ścieków na terenie 
Gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/78/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

o) sprawie określenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 
publicznych i niepublicznych przedszkoli oraz innych form 
wychowania przedszkolnego prowadzonych przez osoby prawne  
inne niż jednostka samorządu terytorialnego lub osoby fizyczne 
na terenie Gminy Manowo oraz trybu i zakresu kontroli 
prawidłowości ich wykorzystania, 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/79/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

p) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 września 2015 roku. Czy do 
tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę 
– przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/80/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

q) wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Koszalinie 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że wyboru ławników 
dokonuje Rada w sposób tajny i dla przeprowadzenia wyborów 
ławników należy  powołać 3-osobową Komisję Skrutacyjną spośród 
radnych. Proszę o zgłoszenie 3 kandydatów do komisji.  
 
Do Komisji Skrutacyjnej zgłoszono następujące kandydatury: 
1. Andrzej Sokalski, zgłoszony przez radnego Tomasza Padykułę – 

wyraził zgodę,  
2. Andrzej Ćwikliński, zgłosił swoją kandydaturę, 
3. Janusz Sałek zgłosił własną kandydaturę. 
 
Następnie radny Tomasz Padykuła przedstawił Radzie opinię Zespołu 
w zakresie spełnienia przez nich wymogów określonych w  ustawie – 
Prawo o ustroju sądów powszechnych. Opinia stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Następnie p. Jan Prus – Przewodniczący Rady pouczył o sposobie 
głosowania. Komisja rozdała karty do głosowania. Po oddaniu głosów 
przez wszystkich radnych Komisja dokonała przeliczenia głosów w sali 
posiedzeń, w obecności wszystkich uczestników sesji. Po ustaleniu 
wyników głosowania przewodniczący Komisji Andrzej Sokalski odczytał 
protokół.  W wyniku tajnego głosowania ławnikami zostały wybrane:  

1. Janina Halina Łęgosz, otrzymała głosów 15 
2. Barbara Zmuda-Trzebiatowska, otrzymała głosów 12 

Protokół Komisji Skrutacyjnej oraz karty do głosowania stanowią 
załączniki do niniejszego protokołu. 
 
Uchwała otrzymała Nr VIII/81/2015, podjęta została jednogłośnie.   
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

 
Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
� Analiza oświadczeń majątkowych – wszystkie oświadczenia majątkowe – 

złożone na początku kadencji oraz oświadczenia złożone do 30 kwietnia wg. 
stanu na dzień 31 grudnia 2014 roku - zostały złożone w ustawowym 
terminie. Są drobne błędy w sposobie ich wypełnienia. Analiza będzie 
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dostępna do wglądu w biurze Rady i każdy radny może się zapoznać. Ponadto 
analizę oświadczeń przeprowadził również Urząd Skarbowy, który w 
stosunku do radnych wykazał w 1 przypadku zaniżoną kwotę dochodu z 
działalności gospodarczej, w 1 przypadku nie wykazano dochodu, w 1 
przypadku zawyżono kwotę przychodu z działalności gospodarczej oraz w 1 
przypadku sprawa została skierowana do Urzędu Kontroli Skarbowej. Analiza 
oświadczeń pracowników urzędu w 1 przypadku wykazała, że nie wskazano 
miejsca położenia nieruchomości oraz w 1 przypadku sprawa została 
skierowana do Urzędu Kontroli Skarbowej. Zainteresowane osoby zostały o 
tym fakcie przeze mnie poinformowane. Po analizie mojego oraz Wójta 
oświadczeń Wojewoda nie stwierdził żadnych uwag. 

 
Radny Michał Bamburak: jestem za tym, aby zmodyfikować formułę dożynek – 
wrócić do korzeni. Jestem za tym, żeby dać możliwość każdej wsi zorganizowania 
dożynek przez miejscowych rolników, którzy to sfinansują i zaproszą gości według 
własnego uznania.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: trzeba to przedyskutować, bo każdy ma prawo 
swoje zdanie wyrazić. Myślę, że to nie jest dyskusja na dzisiaj. Nie możemy sami 
podjąć takiej decyzji – być może wola mieszkańców jest inna. 
 
Radny Janusz Sałek: w zeszłym roku też odkładaliśmy i nic nie ustaliliśmy. Ile 
kosztowały dożynki gminne?  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: w Manowie jest 1 rolnik. Dożynki gminne 
kosztowały kilkanaście tysięcy. 
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: dożynki w Cewlinie zrobiły panie-imigrantki, 
które przyjechały do Cewlina i się osiedliły. Ze strony rolników – za wyjątkiem p. 
Michała Bamburaka – nie było żadnego zainteresowania. To jest gra dla gry – po co 
to? 
 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca RO w Boninie: w Boninie jest 1 rolnik. 
Organizujemy imprezę „Dzień pieczonego ziemniaka”. Chodzi o to, aby zorganizować 
integracyjną zabawę otwartą dla mieszkańców.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: przy wykonaniu wieńców dożynkowych jest 
bardzo dużo pracy. Ocena tych prac wzbudza emocje (pretensje i żale).  
 
Bogumiła Wasilewska - Prezes SZM: tak zawsze będzie, ale nie można wylewać 
dziecka z kąpielą.  
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: można zrobić imprezę w innej formie – zróbmy 
jakąś zabawę.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: na dzisiaj zamkniemy tę dyskusję. Sprawa jest do 
przemyślenia. Zdania są różne, dlatego proszę sołtysów i radnych o zebranie opinii 
wśród mieszkańców. Proponuję wrócić do tego tematu na następnej Komisji lub 
sesji, przed sporządzeniem planów GOK Wyszewo na przyszły rok.  
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Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- J. Czerwiak: 

� Pogorzeclcy – pogorzelcy bardzo ładnie się zachowali. Podobało mi się to, 
że sami aktywnie włączyli się następnego dnia i zgliszcza bardzo szybko 
usunęli. Z naszej strony chcieliśmy zadbać o to, żeby to było szybko 
zrobione. 

� Boisko do siatkówki – prawdopodobnie spotkamy się w sądzie z 
wykonawcą. Nie reaguje na nasze zgłoszenia. Jeśli do końca miesiąca nie 
podejmie działań, to skierujemy sprawę do sądu. 

� Woda w klubie – po niedzieli pojedziemy zobaczyć, bo tam musi być jakiś 
ubytek, że woda stoi.  

� Oświetlenie – postaramy się 1 lampę tam zamontować. 
- M. Bamburaka: 

� Klub w Cewlinie – tak jest w każdym miejscu. Jest p. dyrektor GOK, 
Sołtys, Rada Sołecka. Nie chodzi o to, że nie biorę na siebie 
odpowiedzialności. Z tego co wiem, zostało to uzgodnione pomiędzy p. 
dyrektor, p. Sołtys i RS. Nic więcej na tę chwilę nie odpowiem.  

� Droga powiatowa koło p. Rusina – będzie zrobiona na początku 
października. Wiemy już, co tam należy zrobić. Jak ekipa skończy 
chodnik w Boninie, to zostanie skierowana do Cewlina. Wiemy, że tam 
musi być zamontowany krawężnik. Nie będziemy wchodzili na drogę 
powiatową.  

� Frezowanie korzeni – rozmawiałem z dyrektorem ZDP – w miarę 
możliwości to zostanie wykonane. My robimy za nich przejście do 
Przedszkola w Boninie, a oni w ramach współpracy usuną te korzenie.  
M. Bamburak: na boisku są dwa korzenie i nie rozumiem dlaczego 
Jażdżyk zabrał drzewo, a gmina ma frezować. 
Wójt: skoro inni tego nie robią, to na p. Jażdżyku też nie mogłem tego 
wymóc. Zlecam wycinkę drzewa za drewno, a usunięcie korzenia kosztuje 
trzy razy tyle, co to drewno i nikt by sie tego nie podjął.  

� Oświetlenie – proszę o sprecyzowanie miejsca, bo do p. Lubczyka jest 
oświetlenie. 

� Przyłącze wody - jest zaplanowane, ale pod warunkiem, że sprzedamy 
działkę. Będzie w tym roku zrobione. 

� Dożynki (podarunek dla księdza) - moje zdanie jest takie: nie możemy 
wszystkiego zburzyć, to jest tradycja. Trwa ona od wieków. Jest msza 
dziękczynna, ksiądz dziękuje Bogu za plony rolników. To nie Wójt dał 
księdzu, ani p. dyrektor - to rolnicy dziękują Panu Bogu i niosą ten dar. 
Na dożynkach powiatowych też p. wicestarosta zaniósł księdzu w ofierze 
dzwon. Taka jest tradycja - i czy można ją sobie w jednej chwili zburzyć? 
To jest do dyskusji. Jestem przekonany, że zdania będą podzielone. Ja na 
tę chwilę opowiadam się za tradycją.  

- A. Ćwiklińskiego: 
� Nawierzchnia drogi przy bloku nr 9 w Rosnowie – w pierwszym tygodniu 

października będzie naprawiona.    
� Lampa - być może już w sobotę zostanie wymieniona.  
� Dni Manowa - możemy dyskutować nad taką formą dożynek.  

- M. Pawlaka: 
� Termomodernizacja - musimy się w miarę szybko określić, o jakich 

obiektach mówimy. Czy o wszystkich obiektach użyteczności publicznej, 
czy wybiórcze obiekty (np. klub osiedlowy w Rosnowie, w Wyszewie). Te 
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obiekty wymagają termomodernizacji, ale musimy się zastanowić w jakim 
zakresie.  

� Rewitalizacja plaży – główne założenia będą niebawem. Wspólnie z 
gminami Biesiekierz i Świeszyno zleciliśmy opracowanie wspólnego 
projektu tzw. "Szlakiem elektrowni wodnych". W projekcie będą założenia, 
do których będzie można wprowadzać pewne korekty. My założyliśmy w 
Rosnowie nowe pomosty, zadaszenie nad sceną, nowe toalety i kilka 
innych drobnych rzeczy (zjeżdżalnie itd.).  

� Karta dużej rodziny - na dzień dzisiejszy mam tylko informację z prasy. 
Gminy ościenne również się zwracały do Urzędu Miasta i otrzymały  
negatywną odpowiedź. Było to podyktowane tym, że Miasto dofinansowuje 
MZK, Aquapark i każda gmina powinna to robić w swoim zakresie. 

- A. Sokalskiego: 
� Oświetlenie na ul. Kościelnej – tam są potrzebne 4 lamy. Można to 

wykonać bezinwestycyjnie - na tych słupach, które już tam są. 
� Chodnik – to jest problem. Droga nie jest nasza i nigdy nie uzyskamy 

pozwolenia na budowę. Nie ma oświadczeń właścicieli gruntów. Poprzedni 
Sołtys na 19 właścicieli zebrał oświadczenia od dziesięciu. Możemy to 
zrobić bez pozwolenia i od razu założyć, że zapłacimy karę.  

- T. Mikulskiego: 
� Ogrodzenie boiska - projektant nie zakładał, że w tym miejscu młodzież 

będzie kopała piłkę. To boisko jest przeznaczone do siatkówki i 
koszykówki. Żadne ogrodzenie tego nie wytrzyma. Wpłynę na to, aby 
korzenie z tego terenu zostały wyrwane.  

- S. Jamki: 
� Ośrodek zdrowia w Rosnowie (adaptacja budynku) – uchwała była podjęta 

z tego powodu, że skończyła się 3-letnia umowa na dzierżawę Ośrodka 
Zdrowia w Rosnowie. Mamy projekt i pozwolenie na budowę - jak pokażą 
się możliwości aplikowania o środki finansowe, to wystąpimy.  

- T. Padykuły: 
� Pałac w Wyszeborzu -  wiem, że jest nowy właściciel, ale nie był jeszcze w 

Urzędzie Gminy i nie przedstawiał swoich planów.  
 
Radna Joanna Czerwiak: rozmawialiśmy o tym, że we wrześniu miało być 
wyrównane boisko w Grzybnicy. 
 
Wójt: kolega L. Kondrat zadeklarował, że zrobi nam to w czynie społecznym. 
 
Radny Andrzej Sokalski: brak oświetlenia znaków przejścia dla pieszych nad drogą 
krajową nr 11 w Kretominie.  
 
Wójt: GDDKiA postawi znaki, a gmina zadeklarowała projekt. Wykonanie tego to 
kwestia kilku dni. 
 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady VIII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 


